
اقتصادی
صفحه 4

سه شنبه ۳۱ اردیبهشت ۱۳۹۸ 
۱۵ رمضان ۱44۰ -شماره ۲۲۱۹۱

قیمت خودرو های داخلی
 قیمت بازار قیمت کارخانهنوع خودروردیف

39/681/00057/800/000قیمت پراید 1111

37/381/00050/000/000 پراید 2131
40/213/00049/000/000 پراید 3151
127/000/000208/000/000 چانگان4
42/043/00057/500/000 تیبا صندوق دار5
56/243/00063/500/000 ساینا دنده ای6
63/158/00083/000/000 پژو 7405
8SLX 67/888/00089/000/000 پژو
65/578/00086/000/000 پژو 405 دوگانه سوز9
78/338/000105/000/000 پژو پارس10

134/000/000- پژو پارس TU5 کلاس 1113
67/283/00098/000/000 پژو 206 تیپ 122
79/418/000121/000/000 پژو 206 تیپ 135
80/754/000120/000/000 پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX( 87/000/000- سمند ال ایکس
16EF7 93/000/000- سمند
103/000/000- سمند دوگانه سوز کلاس 1716
121/000/000- دنا18
-- تندر پلاس دنده19
96/730/000143/000/000 پژو 207 دنده ای20
273/000/000440/000/000 مزدا213
22H30  75/000/000-
-103/100/000 استپ وی23
184/000/000-   207 اتوماتیک24
114/994/000370/000/000 پژو252008
51/360/00093/000/000 رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/625/000سکه تمام طرح جدید
4/510/000سکه تمام طرح قدیم

2/654/000نیم سکه
1/643/000ربع سکه

980/000گرمی
420/200هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
13/800دلار
15/700یورو
17/667پوند

2/290لیر ترکیه
3/772درهم امارات

جدول نرخ سکه و ارز

با گذشت یکسال از حذف شورای رقابت در زمینه قیمت گذاری 
خودرو که موجب افزایش شدید قیمت ها شد، مجلس مجددا این شورا 

را به گردونه قیمت گذاری برگرداند. 
شهریور سال گذشته یک اتفاق مهم در زمینه صنعت خودروبه وجود آمد و 
آن حذف شورای رقابت از قیمت گذاری خودروها بود. چنانچه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در زمان وزیر قبلی 97 اعلام کرد: فعلا افزایش قیمت خودرو 
نداریم و شــورای رقابت از این پس می تواند قیمت کالاها از جمله خودرو را 

پیشنهاد دهد، اما ستاد تنظیم بازار تعیین کننده قیمت است. 
هرچند دلیل تغییر نهاد قیمت گذار خودرو هیچگاه علنی نشد اما نتیجه 
آن، چیزی جز گرانی رســمی خودروهای تولیدی نبود؛ چه اینکه پس از این 
تغییر انگار هیچ نهاد رسمی ای برای قیمت گذاری خودرو وجود نداشت و دولت 

فقط با افزایش قیمت ها موافقت می کرد!
به گزارش خبرگزاری فارس، با آزادســازی قیمــت خودرو طی ماه های 
اخیر، خودروسازان و وزیر صنعت وعده داده بودند که بازار و قیمت خودروها 
را کنترل کنند، اما این وعده عملی نشد و سیر صعودی قیمت خودرو در بازار 

و کارخانه همچنان ادامه یافت.
در نتیجــه نمایندگان مجلس در مصوبه جدیدی، قیمت گذاری خودرو را 
دوباره به شورای رقابت واگذار کردند. با این تفاوت که برخلاف سال های قبل 
که شورا فقط برای خودروهای با قیمت کمتر از 45 میلیون تومان قیمت گذاری 

می کرد، این بار محدوده قیمتی برای شورا تعیین نشده است. 
اقدام اخیر مجلس در بازگرداندن شــورای رقابت موید این نکته است که 
در زمینه سیاست گذاری خودرو، بعد از یکسال به نقطه صفر رسیدیم و تازه 
برگشــتیم به جایی که یکسال پیش بودیم! با این تفاوت که قیمت خودروها 

)مانند پراید( در این مدت تقریبا سه برابر شده است!
البته رخ دادن چنین اتفاقاتی در زمان دولت تدبیر وامید تقریبا عادی شده 
است، چه اینکه علیرغم اصرار سه سال پیش دولت برای حذف کارت سوخت، 
امسال مجددا سخن از اجباری شدن استفاده کارت سوخت برای جلوگیری از 

هدررفت بنزین به گوش می رسد. 
برخی خودروسازان وارد بانکداری شدند!

در همین زمینه رضا شــیوا، رئیس شورای رقابت با اشاره به حذف شورای 
رقابت از قیمت گذاری خودرو در سال گذشته اظهار داشت: دلیل این اتفاق، 
برداشت نادرست وزیر سابق صنعت از ابلاغیه شورای اقتصادی سران قوا بوده 
است؛ براساس ماده 58 به دلیل بازار انحصاری خودرو شورای رقابت باید قیمت 

خودرو را تعیین کند.
وی دولتی بودن شرکت های خودروساز را مشکل ساختاری صنعت خودرو 
دانســت و افزود: دولت باید سهام خود را در صنعت خودروسازی واگذار کند. 
ســهام دولت در صنعت خودروســازی 20 درصد است اما با احتساب همین 

سهام ، سه صندلی اعضای هیئت مدیره خودروسازان در اختیار دولت است.
رئیس شورای رقابت ادامه داد: صنعت خودروسازی باید خودش مشکلاتش 
را حل کند و تا زمانی که روند کنونی ادامه داشــته باشــد سال به سال زیان 
انباشته خودروسازان اضافه می شود. سرمایه گذاری خودروسازان در بخش های 
بی ارتباط با صنعت خودرو و همچنین بانکداری برخی خودروســازان موجب 

هزینه های بسیار بالای آنها شده است.
شــیوا با بیان اینکه کارایی پایین از جمله مشکلات صنعت خودرو است، 
گفت: زمانی که بازار انحصاری است و قیمت را فقط خودروساز تعیین می کند 
قیمت گــذاری خودروهــا پنج درصد زیر قیمت بازار بی معنی اســت زیرا اگر 
خودروســاز عرضه را کم کند، قیمت بازار افزایش می یابد و اگر عرضه افزایش 

یابد، قیمت کم می شود. 
به گفته وی، تا زمانی که تولید افزایش نیابد، نمی توان براساس دستورالعمل 

قمیت خودرو را کاهش داد.
صنعت خودروسازی 50 هزار میلیارد تومان بدهی دارد!

در همین زمینه، محمدرضا منصوری، عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس نیز بیان کرد: تا زمانی که خودروسازی دولتی است، وضع همین روند 
را دارد، زیرا کسی که در زیان یک مجموعه ای شریک نباشد، آن مجموعه را 
زمین می زند. صنعت خودروسازی در حالی که سه برابر قیمت جهانی خودرو 

فروخته است، 50 هزار میلیارد تومان بدهی دارد.
وی افزود: خصوصی سازی باید از دولت گرفته شود و نهادی حاکمیتی این 

مسئولیت را به عهده بگیرد، زیرا دولت ها اصل 44 را درست اجرا نکرده اند. 
همچنین، عبــدا... رضیان، نماینده مجلس نیز در این مورد با بیان اینکه 
800 هزار نفر در صنعت قطعه سازی خودرو فعالند که باید این شغل ها حفظ 
شود، اظهار داشت: تامین قطعات وارداتی که 30 درصد قطعات صنعت خودرو 

سازی را شامل می شود از مشکلات جدی تولید خودرو است.

یک کارشناس اقتصادی با  اشاره به لزوم خودکفایی در تعیین نرخ 
ارز گفت: تنها کشــوری هستیم که نرخ ارز ما در کشور های امارات، 

عراق و افغانستان تعیین می شود.
بهزاد خســروی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، با اشاره به وجود 
ارزهــای خانگی و تأثیر آن در عدم کنترل بازار ارز، گفت: وجود این ارزها در 
منازل حاصل یک نوع بی اعتمادی جامعه به دولت هاســت که تقریبا در اکثر 
اقتصادهــای دنیا این اتفاق رخ می دهد؛ اما در این بین برخورد و مقابله با آن 
بسیار حائز اهمیت است.وی با بیان اینکه بیش از 30 میلیارد دلار ارز خانگی 
در کشور وجود دارد، گفت: دلیل به وجود آمدن این موضوع تلاش مردم برای 
عدم سقوط دارایی هایشان است، یعنی برای اینکه ارزش پول خود را از دست 

ندهند آن را به دلار تبدیل کرده اند.
این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: این حجم از دلار خانگی شوخی نیست، 
چه بسا که اگر همین حجم از ارز ها به بازار کشور وارد شود، می تواند نرخ فعلی 
دلار و یــورو را به واقعیت نزدیک کند. عوامل دیگری نظیر حجم نقدینگی و 
واردات هم جزو مواردی اســت که می تواند در کاهش نرخ ارز در بازار ها نقش 

بسزایی داشته باشد.
خسروی با اشاره به اینکه سیاست های کلی بانک مرکزی در دوره فعلی، روند 
قابل قبولی دارد، بیان کرد: بانک مرکزی باید برنامه جدی برای خودکفایی در 
نرخ ارز داشته باشد؛ تنها کشوری هستیم که نرخ ارز ما در کشور های امارات، 
ســلیمانیه عراق و هرات افغانستان تعیین می شود.وی ادامه داد: بازار متشکل 
ارزی می تواند روش مناسبی برای بومی سازی نحوه تعیین قیمت ارز در بازار  
ارز باشــد، اما باید روش و جزئیات این بازار برای کارشناسان اقتصادی شرح 

داده شود تا بتوانند در رفع خلأ های احتمالی به بانک مرکزی کمک کنند. 
به گفته این کارشــناس اقتصادی، این بازار دســت بازارسازان و دلالان 
ارزی را کوتاه خواهد کرد و نرخ ارز در ایران توســط خریداران ایرانی تعیین 

تکلیف می شود.
خسروی افزود: کارشناسان اقتصادی با روش های مختلفی نرخ ارز را تعیین 
و یا پیش بینی می کنند در حال حاضر اگر نرخ دلار را بر اساس فرمول تفاضل 
تورم داخلی و خارجی تعیین کنیم چیزی حدود 7500 تا 8500 تومان خواهد 
بود و اگر آن را بر اســاس فرمول نقدینگی و رشد اقتصادی چیزی حدود 10 
هزار تا 12 هزار تومان برآورد خواهد شد.وی اضافه کرد: فرمول تولید ناخالص 
ملی و نقدینگی از جمله مواردی اســت که به کاهش نرخ ارز در کشور بسیار 
کمک می کند به شــرط آنکه تولید ناخالص ملی افزایش یابد و نقدینگی به 

سمت عقلانی بودن میل کند.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: حال باید بانک مرکزی با کاهش نقدینگی 
سیاست هایی را در شرایط تحریم بکار گیرد که مانع از افزایش نرخ ارز باشد. هر 
چند نرخ ارز معمولا تابعی از میزان تورم است، اما تورم به نوبه خود با افزایش 

حجم نقدینگی رابطه معناداری دارد.

 قیمت ســکه و ارز روز گذشــته در بازار آزاد به شدت کاهش 
یافت. 

قیمت دلار که از نیمه های فروردین خود را در کانال 14000 تومان تثبیت 
کرده بود و حتی در هفته ای که گذشت با ادامه روند افزایشی خود به 15 هزار 
تومان و حتی 15 هزار و 100 تومان هم رسیده بود؛ دیروز با افت محسوسی 

به کانال 13 هزار تومان سقوط کرد. 
نرخ دلار که کمتر کسی تصور می کرد به زیر 14 هزار تومان کاهش بیابد، 
روز دوشنبه تا 13 هزار و 790 تومان هم پایین آمد تا نسبت به 10 روز گذشته، 

با کاهش 1300 تومانی قیمت؛ سقوط آزاد جدیدی را تجربه کرده باشد. 
به نظر می رسد با توجه به اینکه برخی کارشناسان حداکثر نرخ واقعی دلار 
را 12000 هزار تومان می دانند، امکان کاهش بیشتر قیمت دلار وجود دارد. 
همچنین قیمت سکه هم در روز گذشته به روند کاهشی خود سرعت داد و 
تا چهار میلیون و 660 هزار تومان پایین آمد. به عبارت دیگر، در طول هفته ای 
که گذشت حدود 500 هزار تومان از قیمت سکه کاسته شد. در همین زمینه، 
محمد کشــتی آرای، رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر در گفت وگو با 
خبرگزاری تسنیم، درباره وضعیت بازار طلا و سکه گفت: بازار بشدت در حال 
کاهش و نزول قیمت هاست و همچنان این روند در قیمت ها ادامه دارد. روند 
کاهشی قیمت ها درحالی در بازار کماکان ادامه دارد که قیمت ها هر 15 دقیقه 
یکبــار کاهش پیدا می کند.وی با تاکید بر کاهش پله ای قیمت ها در این بازار 
بیان کرد:  فروشنده ها در بازار بیشتر از خریداران هستند و همین امر موجب 
افزایش عرضه و شــتاب کاهش قیمت ها شده است. وضعیت بازار به گونه ای 
است که میل به فروش طلا و سکه را افزایش داده و تقاضای سرمایه گذاری را 

به شدت کاهش داده است.
رئیس کمیســیون تخصصی طلا و جواهــر همچنین از کاهش 500 هزار 
تومانی قیمت سکه نسبت به 10 روز قبل خبر داد و گفت: قیمت سکه نسبت 
به دو سه روز قبل، 265 هزار تومان کاهش یافته است. کشتی آرای از افزایش 
حباب سکه هم خبر داد و گفت: قیمت سکه نسبت به کاهش قیمت ها مقاومت 
بیشتری نشان می دهد و  ریزش قیمت طلا بیشتر از سکه است. به همین دلیل 
حباب ســکه نسبت به روزهای قبل افزایش یافته و به 570-580 هزار تومان 
رســیده است.به هر ترتیب، کاهش قیمت سکه و ارز در طول یک هفته اخیر 
با توجه به ســقوط 500 هزار تومانی قیمت سکه و 1300 تومانی قیمت دلار 

اتفاق مبارکی بود که امیدواریم بیش از این ادامه پیدا کند.

یک کارآفرین زن ایرانی توانســت با اســتفاده از ظرفیت پخت 
شیرینی خانگی برای 10 نفر شغل ایجاد کند. 

به گزارش خبرگزاری تسنیم، بتول گل تراش، کارآفرینی متولد تهران است 
که پس از مدتی به قزوین مهاجرت کرده و پس از کسب مجوز مشاغل خانگی 
فعالیت خود را آغاز نموده است. وی در حوزه های متفاوت برای زنان اشتغال زایی 
کرده اما در حال حاضر کارگاه شیرینی پزی سنتی را در شهرستان قزوین اداره 
می کند.این بانوی کارآفرین درباره نحوه کار خود اظهار داشت: خانم هایی که 
برای کار محدودیت هایی ازجمله پایین بودن ســطح سواد یا محدودیت های 
خانوادگی داشــته باشــند را تحت پوشش قرار می دهیم. گل تراش ادامه داد: 
گرچه گفته می شود که کارآفرینان معاف از پرداخت مالیات هستند یا تسهیلات 
ویژه ای برای فعالیت های آنها در نظر گرفته می شــود اما این وعده ها معمولاً 
در قالب حرف باقی مانده اســت؛ اما صندوق کارآفرینی نهادی است که واقعاً 

به ما کمک کرد.
وی افزود: برای کارگاه شیرینی پزی ما نیاز به امکانات مختلف ازجمله ایجاد 
شرایط بهداشتی و بالابر در ساختمان داشتیم، صندوق کارآفرینی امید وام های 
موردنیاز ما را در اختیارمان گذاشت. وام های چهار درصدی این صندوق کمک 
فراوانی به ما کرده است.این بانوی کارآفرین اضافه کرد: در مشاغل خانوادگی 
معمولاً کســب وکار با حضور افراد خانواده دنبال می شــود. با مراجعه نماینده 
صندوق مشخص شــد که فعالیت های کارگاه کاملًا واجد شرایط کارآفرینی 
اســت. تشــویق ها و حمایت های صندوق کارآفرینی از مجموعه فعالیت های 
ما موجب ایجاد انگیزه شد و ازآن پس به صورت جدی تر کار را دنبال کردیم. 

به گفته گل تراش، کار در مجموعه شــیرینی پزی سنتی به صورت فصلی 
دنبال می شود و تعداد افراد مشغول به کار در کارگاه های شیرینی پزی متفاوت 
می شود. با توجه به بحران های اقتصادی سال های اخیر، رکود بازار امسال تنها 

10 نیروی ثابت در کارگاه شیرینی پزی مستقر هستند.
وی درباره تعداد افراد مشغول به کار در مجموعه اش بیان کرد: اگر شرایط 
اقتصادی مناسب و مطلوب باشد و رونق موجود باشد ظرفیت حضور 20 تا 25 
نفر نیز در مجموعه وجود دارد ]البته[ در سال 98 به احتمال زیاد نیروی ثابت 
به 20 نفر افزایش پیدا می کند. این بانوی کارآفرین بیان کرد: معمولاً شش ماه 
اول سال همواره با رکود همراه است. باید ذکر کنم تمام نیروهای مشغول به کار 
دارای کارت بهداشت هستند. پیش  از این نیز یکی دو نیرو زیر نظر مجموعه 
در خانه فعالیت می کردند اما در حال حاضر تمام نیروهای ثابت در کارگاه کار 
خود را انجام می دهند. معمولا در ایام عید نوروز تعداد نیروها افزایش می یابد.

یک اقتصاددان با بیان اینکه ســاختار درآمدی 
و هزینه ای در بودجه ســالم نیست، گفت: بخشی 
از هزینه هــای مندرج در بودجه در محل هایی خرج 
می شود که بهره وری و کارآمدی لازم و کافی را ندارد.
بهنام ملکی در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که اصلاحات 
ســاختاری در بودجه، امری حیاتی و ضروری اســت، این 
اصلاحــات را به انجام یک جراحی داخلی تشــبیه کرد و 
گفت: واقعیت این است که ســاختار درآمدی و هزینه ای 
بودجه ســالم نیســت. علاوه بر درآمدهای نفتی، ساختار 
مالیات و ســایر درآمدهای بودجه بایــد اصلاح و بازنگری 
شود. از سوی دیگر مصارف بودجه هم سالم نیست، چراکه 
بخشی از هزینه های مندرج در بودجه در محل هایی خرج 
می شود که بهره وری و کارآمدی لازم و کافی را ندارند و در 
مواردی تأمین بودجه های دولتی با ایجاد یا تقویت انحصارات 

بخش عمومی یا دولتی، خشــکاندن بخش خصوصی مولد 
را در پی دارد.

این اقتصاددان با تاکید بر اینکه ســاختار هزینه ای و 
درآمــدی بودجه باید تغییر پیــدا کند، اظهار کرد: یکی از 
مسائل مهم در بودجه درآمدهای نفتی است که باید با توجه 
به تحریم های نفتی، جایگاه آن تغییر کند و به جای مصارف 
جاری راحت الحلقوم، صرف هزینه های توسعه ای نظیر خرید 
و تجاری سازی اختراعات، جذب و استفاده از قوه خلاقیت 
نخبگان، حمایت از تولید و صادرات دانایی محور )نه سنتی( 
و… شــود. در این میان استفاده از تجربه نفتی کشورهای 
موفــق در این حوزه مثل نــروژ و حتی پایبندی به قوانین 
مصوب صندوق توسعه ملی کشور و جلوگیری از شکستن 
قلک نفتی به بهانه های مختلف ضروری و اجتناب ناپذیر است.
ملکی همچنین اضافه کرد: باید توجه شود که جایگزین 

کــردن درآمدهای مالیاتی به جای درآمدهای نفتی باید با 
هدفمندی، ملاحظات توسعه ای و حساسیت خاصی انجام 
شود، چراکه در این شرایط خاص اقتصادی اگر نوک پیکان 
به سمت مهار درآمدهای رانتی پنهان و سوداگرانه نباشد، 
ممکن اســت دریافت مالیات بیشتر از بخش های تولیدی 

مشکلات تعمیق رکود را بیشتر نمایان کند.
وی با اشاره به شرایط خاص اقتصادی کشور و توصیف 
آن بــه عنوان یکی از مقاطع حســاس ادامه داد: در چنین 
شرایطی باید به سمت سالم سازی ساختار درآمد و هزینه ای 
در بودجه برویم. کشــور چــاره دیگری ندارد جز این که به 
ســمت خصوصی سازی شفاف و واقعی و همچنین کوچک 
و هوشمندســازی بخش عمومــی بروند و در مقابل بخش 
خصوصی مولد را توســعه دهند. این اقتصــاددان با بیان 
اینکه برای ایجــاد امید به آینده همزمان بخش خصوصی 

عمومی و دولتی غیر توسعه گرا باید کنترل شوند، گفت: در 
مجموع آنچه باید در بودجه مد نظر قرار گیرد حذف فساد، 
رانت، انحصار، ایجاد شــفافیت، پاسخگویی، تقویت اقتصاد 
دانایی محور و حرکت از اقتصاد سنتی به سمت توسعه تولید 
و صادرات دانش پایه است. چهارشنبه گذشته، رهبر معظم 
انقلاب در دیدار با کارگزاران نظام، در مورد ضرورت اصلاح 
ساختار بودجه سال جاری بیان کردند »قرار بر این شد که 
در چهار ماه اول ســال 1398، مجلس و دولت با همکاری 
همدیگر، این مشکل ساختاری بودجه را برطرف کنند. دو 
ماهش گذشته، اکنون دو ماه بیشتر باقی نیست؛ این یکی 
از کارهای اساسی و مهمی است که بایستی انجام شود. در 
زمینه اصلاح ساختار نظام بانکی هم حرف های زیادی است 
که جایش در این مجلس نیست و ما با مسئولین مکرر در 

این زمینه ها صحبت کردیم«.

رئیس کل بیمه مرکزی با بیان اینکه بدهی های 
معوقه، یک خســران جدی در صنعت بیمه است 
تاکید کرد: شرکت هایی که با بدهکاران بزرگ صنعت 
بیمه پای میز قرارداد می نشینند، به این بحران دامن 

می زنند. 
به گزارش اداره کل روابــط عمومی و امور بین الملل 
بیمه مرکزی، غلامرضا ســلیمانی در نشســت سندیکای 
بیمه گران ایران، گفت: نرخ شــکنی، آسیب های جدی بر 
پیکره صنعت بیمه وارد می آورد و شــرکت های بیمه باید 
در اقدامی هماهنگ و در تعاملی ســازنده از ارائه نرخ های 

غیر فنی پرهیز کنند.

رئیس کل بیمه مرکزی ســود سال 96 صنعت بیمه را 
رقمی حدود 850 میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: موضوع 
بدهی های معوقه، یک خسران جدی در صنعت بیمه است و 
شرکت هایی که با بدهکاران بزرگ صنعت پای میز قرارداد 

می نشینند، به این بحران دامن می زنند.
 رئیس شــورای عالی بیمه با تأکید بر ضرورت تعامل 
بیشــتر بین نهاد ناظر و صنعت بیمــه به موضوع کنترل 
ریسک اشاره کرد و گفت: بیمه مرکزی به عنوان یک بیمه 
گر اتکایی ریسک های فاقد منطق اقتصادی و نرخ های غیر 
فنی را نمی پذیرد و از مدیران شرکت های بیمه نیز انتظار 
می رود هنگام عقد قرارداد به منافع شــرکت و سهامداران 

خود توجه کنند.
وی ضمــن اســتقبال از برپایــی به هنــگام مجامع 
شــرکت های بیمه، تصریح کرد: برای اجرای طرح مثلثی 
و همچنین اهمیت موضوع حفظ منافع شرکت ها، شخصا 
در تمام جلسات بررسی صورت های مالی ارائه شده توسط 
شرکت ها حضور خواهم داشت.وی با اشاره به استفاده برخی 
از شرکت های بیمه از ارزیابان غیرمجاز، گفت: تنها ارزیابانی 
می توانند در صنعت بیمه فعالیت کنند که مجوزهای لازم 

را از بیمه مرکزی دریافت کرده باشند.
سلیمانی در بخش دیگری از سخنان خود به طرحی از 
سوی پلیس مبنی بر کاهش 2 هزار فقره فوتی در سال اشاره 

کرد و از ســندیکای بیمه گران ایران خواست تا با بررسی 
دقیق و کارشناسی این طرح، در این خصوص تصمیم گیری 
لازم را به عمل آورد.رئیس کل بیمه مرکزی با اعلام اینکه 
سندیکا باید ساز و کاری طراحی کند تا شرکت های بیمه 
بتوانند مطالبات معوقه خــود را وصول کنند درخصوص 
مطالبات وزارت بهداشــت از صنعت بیمه نیز رهنمودهای 

لازم را ارائه کرد.
وی در پایــان از آغــاز تبادل 2 ســویه اطلاعات بین 
بیمــه مرکزی و ناجا خبــر داد و ابراز امیــدواری کرد با 
تبادل اطلاعات طرفین بســیاری از مشکلات صنعت بیمه 

برطرف شود.

معاون امور دام وزیر جهاد کشاورزی، گفت: تولید 
مرغ و تخم مرغ در کشور بیش از نیاز بازار است و باید 

بازارهای صادراتی فعال شود.
به گزارش فارس، مرتضی رضایی دیروزدر نشست خبری 
روز جهانی زنبورعسل که در وزارت جهاد کشاورزی برگزار 
شــد در پاسخ به این ســؤال که چرا به رغم اینکه گزارش 
می دهیــد تولید محصولات پروتئینی در کشــور وضعیت 
مناســبی دارد، اما قیمت ها همچنان بالا است، آیا کاهش 
تولید دلیل بالا رفتن قیمت است؟ گفت: زمانی شما می توانید 
کمبود را مطرح کنید که برای هر کدام از این محصولات به 
بازار مراجعه کنید وجود نداشــته باشد. درحالی که الان به 
هیچ عنوان کمبود محصولات پروتئینی در بازار وجود ندارد. 

وی ادامه داد: قیمت مصوب گوشــت مرغ کیلویی 11 
هــزار و 500 تومان اســت، اما در میــدان بهمن که محل 
تجمع کشــتارگاه ها اســت، این قیمت حتی به کمتر از 9 
هزار تومان هم رســیده است. معاون امور دام وزارت جهاد 
کشاورزی تصریح کرد: بیشترین آسیبی که مردم از قیمت 
بازار می بینند، معمولاً فاصله بســیار زیاد عمده فروشــی و 
خرده فروشی ها اســت. رضایی در عین حال تأکید کرد که 
قیمت های بازار هیچ ارتباطی به وزارت جهاد کشاورزی ندارد 

و این وزارتخانه مسئول تأمین و توزیع است.
به گفته رضایی، سرانه مصرف مرغ در کشور 27 کیلوگرم 
و سرانه مصرف گوشت قرمز 12 کیلوگرم است و تولید مرغ 
مازاد نیاز کشــور بوده و حدود 80 تا 150 هزار تن سالانه 

گوشــت قرمز وارد کشور می شــود.  معاون امور دام وزارت 
جهاد کشاورزی در عین حال گفت: با توجه به تولید بسیار 
زیاد مرغ و تخم مرغ در کشور باید بازارهای صادراتی را فعال 
کنیم.  به گفته رضایی، از قبل از عید تاکنون قیمت گوشت 
قرمــز در بازار کیلویی 10 هزار تومان کاهش یافته و قیمت 

دام زنده هم افت داشته است. 
وی تأکیــد کرد: معمولاً هیجانات بازار، قیمت ها را بالا 
می برد یعنی به دلیل شرایطی که وجود دارد در برخی مواقع 
موج هیجانات بر بازار سوار می شود و قیمت ها را بالا می  برد.
معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی در پاسخ به این 
ســؤال که نهاده های دام و طیور به دســت تولیدکنندگان 
نمی رســد، گفت: دو نهاده اصلی ذرت و کنجاله ســویا که 

عمده مصرف دامداران و مرغداران را شامل می شود به حد 
کافی وارد و توزیع شــده است. به طوری که 800 هزار تن 

کنجاله سویا در دو ماهه اخیر در کشور توزیع شده است. 
رضایی در پاســخ به اینکه مافیــای واردات نهاده های 
دامی باز هم نبض بــازار واردات این گونه محصولات را در 
دســت گرفتند و حتی محصولات وارداتی خود را به دولت 
هم نمی دهند، گفت: توزیع در دست واردکنندگان نیست و 
در دســت دولت است و بخش خصوصی اگر محصولی وارد 
می کند بایــد به دولت تحویل دهد و دولت هم با همکاری 
تشکل ها و ســازمان های استانی نهاده ها را توزیع می کنند. 
سالانه 3.5 میلیون تن کنجاله سویا وارد کشور می شود و از 

طریق دولت بین تولیدکنندگان توزیع می شود.

قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( با در اختیار 
داشتن بزرگ ترین و مجهزترین ناوگان لایروبی در 
منطقه خلیج فارس و دریای عمان، امکان لایروبی 

۲/5 میلیون مترمکعب در ماه را دارد.
به گزارش فارس ، نشســت مشترک هماهنگی ایران 
و عراق برای بررســی مســائل فنی لایروبی اروندرود در 
خرمشــهر، با امضای صورت جلسه نشست بین طرفین، 
روزیکشــنبه به کار خود پایان داد، بدین ترتیب مشکل 
لایروبی اروند در حال رفع اســت تا بندر خرمشهر دوباره 

زنده شود.
در این راستا موضوع تأمین تجهیزات لایروبی امری 

قابل توجه است که به گفته کارشناسان، ما از نظر دانش 
فنی و مهندسی در لایروبی اروند هیچ کمبودی نداریم و 
متخصصان کارآزموده داریم و برای شروع کار هم می توانیم 
با تجهیزات فعلی پروژه را آغاز کنیم، که در این باره می توان 

به تجهیزات خاص لایروبی قرارگاه خاتم اشاره کرد.
طبق اعلام قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص(، این 
قرارگاه  به منظور شکســتن انحصار شرکت های خارجی 
در زمینه طراحی و ســاخت سازه های دریایی و عملیات 
لایروبی بنادر در آب های عمیق، توانســته با به کارگیری 
بزرگ ترین و مجهزترین ناوگان لایروبی در منطقه و اجرای 
پروژه های عظیم در این حوزه، بستر خودکفایی کشور را 

در این زمینه فراهم کند.
طراحی و اجرای بندر پتروشیمی پــــارس به عنوان 
بزرگ ترین بندر پتروشیمی غرب آسیا، طراحی و اجرای فاز 
1 طرح توسعه بندر شهید بهشتی چابهار به ظرفیت اسمی 
8/5 میلیون تن کالا در سال، طراحی و اجرای فازهای اول 
و دوم و مرحله نخســت فاز سوم طرح توسعه بندر شهید 
رجایی به عنوان بزرگترین بندر تجاری و پایانه کانتینری 
کشور با ظرفیت سالانه تخلیه و بارگیری کانتینری حدود 
7 میلیــون T.E.U، طراحی و اجرای حوض های خشــک 
بندرعبــاس به عنــوان بزرگ ترین حوض های خشــک 
کشتی سازی در کشور، گوشــه ای از اقدامات قرارگاه در 

این حوزه است.
بنابرایــن گزارش، ســعید محمد، فرمانــده قرارگاه 
ســازندگی خاتم الأنبیا، نیز پیش از ایــن در باره اجرای 
لایروبی در بنــدر چابهار، به فارس گفته بود : در فاز یک 
بندر چابهار 16 میلیون مترمکعب لایروبی در بستر سنگی 
که بسیار سخت بود، اجرا شد، این فاز 60 هکتار محوطه 
ترمینال کانتینری دارد؛ در دوره تحریم فاز یک بندر چابهار 
را اجرا کردیم برای ورود به فاز دو اعلام آمادگی می کنیم.
 بــه گفته فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الأنبیا  فاز 
دوم توســعه بندر شهید بهشتی چابهار هم 6/5 میلیون 

مترمکعب لایروبی دارد. 

طبق اعلام قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص(

ایران با تجهیزات پیشرفته سپاه در زمینه لایروبی خودکفا شده است

یک اقتصاددان:

اصلاحات ساختاری بودجه امری حیاتی و ضروری است

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

هیچ کمبودی در محصولات پروتئینی کشور وجود ندارد

رئیس کل بیمه مرکزی:

زیان جدی صنعت بیمه بدهی های معوقه است

اشتغالزایی برای 10 نفر 
با پخت شیرینی خانگی

یک کارشناس اقتصادی:

قیمت ارز نباید 
در خارج از کشور تعیین شود

سقوط قیمت سکه و دلار در بازار آزاد

بازگشت به نقطه صفر بعد از یکسال فرصت سوزی

شورای رقابت 
دوباره قیمت گذار خودرو شد

سرویس اقتصادی-
بر اســاس آمارهای موجود، اکثر پیشرفت ها در 
صنعت نفت و گاز کشور در شرایط سخت تحریم ها بوده 

که پس از برجام با کندی یا توقف مواجه شده است.
ایــن روزها دوباره بحث بر ســر آثار مخــرب برجام و 
دســتاوردهای فرضی آن بالا گرفته است. البته کمتر کسی 
-حتی در دولت- از این تفاهم بین دولت روحانی و غربی ها 
دفاع می کند، اما شخص رئیس جمهور که همه تخم مرغ هایش 
را در سبد برجام گذاشته بود، بعد از گذشت سه سال، یک تنه 
می کوشد تا هم چنان از حیثیت خود دفاع کند. حسن روحانی 
از هر فرصتی اســتفاده می کند تا رخدادهای جاری کشور 
را – اگر موفقیت آمیز باشــد- به برجام مرتبط کند، تا شاید 
اندکی از فشار سؤالات مردم درباره آن همه هزینه که برای 

برجام دادند و آبی از آن گرم نشد، کاسته شود.
حسن روحانی شامگاه شــنبه )28 اردیبهشت ماه( در 
دیدار رمضانی با جمعی از اصحاب فرهنگ و هنر، در گریزی 
عجیب به دســتاوردهای برجام در حوزه نفت و گاز، ساخت 
پالایشگاه عظیم ستاره خلیج فارس توسط بازوی اقتصادی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را به نام دولت خویش فاکتور 
زد و گفت: »همه پیمانکاران به صراحت اذعان می کردند که 
این پروژه را آنها نســاختند، بلکه آن را برجام ساخت و اگر 
برجام نبود چه بســا ساخت آن 10 یا حتی 20 سال دیگر 

به اتمام می رسید«!
رئیس جمهور که میدان ادعا و دستاوردسازی برای برجام 
را باز می دید، کار را یک ســره کرد و مدعی شد: »به واسطه 
برجام همچنین 15 فاز پارس جنوبی افتتاح شد که در تاریخ 

افتتاح پروژه های این منطقه بی سابقه بوده است«؟!
از این بگذریم که معلوم نیســت کدام پیمانکاران)!( به 
رئیس جمهور گفته اند تکمیل پالایشگاه ستاره خلیج فارس، 
گلابی برجام بوده و این که باز هم نمی دانیم روحانی چقدر 
از تعداد فازهای پارس جنوبی و میزان پیشــرفت آنها، قبل 
و بعــد از برجام اطلاعات دقیــق دارد، اما یادآوری وضعیت 
صنعــت نفت و گاز در این دو برهه زمانی، روشــنگر میزان 

صحت بسیاری از ادعاهاست.
پارس جنوبی به روایت آمارهای دولت

بر اساس مستندات و آمارهای موجود درباره پیشرفت 
برخی پروژه ها از جمله فازهای 17و 18،19، 20 و 21 پارس 
جنوبی در ســال 92 )جداول 1 و 2( اکثر این پیشــرفت ها 
در شــرایط سخت تحریم ها بوده و انتظار می رفت در زمان 
دولت یازدهم، بخصوص شرایط پس از برجام با نرخ پیشرفت 
فیزیکی که این فازها داشتند )متوسط ماهیانه 1/49 درصد( 
حتی اگر شــرایط تحریم ها نیز ادامه می یافت، خیلی زودتر 
از زمان فعلی می بایســت راه اندازی و افتتاح می گردیدند و 
این که دولت راه اندازی و افتتاح فازها را عقب انداخت، جای 
بســی تعجب و سؤال است. فازهای 17 و 18 پارس جنوبی 
تا ســال 92 حدود 81 درصد، فــاز 19 حدود 74 درصد و 
فازهای 20 و 21 هم بیش از 59 درصد پیشــرفت فیزیکی 
داشته اند، بنابر این انتظار می رود دولتمردان فعلی، به جای 
حک کردن نام خود بر تابلــوی افتتاح این پروژه ها، درباره 
تأخیرهای غیرطبیعی در افتتاح، صادقانه با مردم حرف بزنند.
ضمناً تأمین مالی)بخصوص بخش ارزی( پروژه ها و خرید 
تجهیزات مهم و حساس آنها در به ثمر رسیدن پروژه ها، نقش 
اساسی دارد که تا سال 92 مبلغ 15/65میلیارد دلار)حدود 
88 درصد مبلغ کل سرمایه گذاری(تامین و پرداخت گردیده 
است. تاخیرهای اتفاق افتاده در بهره برداری از فازها)متوسط 
ماهیانه حدود 0/5 درصد پیشرفت در دولت یازدهم( مبالغ 

قابل توجهی خســارت به ملت ایران که برای هر فاز معادل 
حدود 4 میلیارد دلار در سال زیان برآورد می گردد، تحمیل 

نموده است. 

واقعیتی که از این مطالب مستند ارائه شده نمایان است، 
نشان می دهد عمده پیشرفت فازها چه به لحاظ تامین مالی و 
چه از نظر پیشرفت فیزیکی، قبل از شروع دولت یازدهم بوده 
و اگر با نرخ پیشرفت فیزیکی متوسط ماهیانه 1/49درصدی 
که تحویل دولت یازدهم شد، عملیات پروژه های مذکور ادامه 
پیدا می کرد، باید در ســال 1395 شاهد راه اندازی و افتتاح 
کلیه فازهای پارس جنوبی می بودیم و پرونده توسعه فازهای 
دردست اجرا بسته می گردید، اما از آنجایی که نرخ پیشرفت 
فیزیکی ماهیانه این فازها در دولت یازدهم بطور متوســط 
به نیم درصــد در ماه کاهش یافته، عملًا باعث گردیده که 
آخرین فاز پارس جنوبی،خوش بینانه در حدود سال 1404 
به بهره برداری برسد؛ حال سؤال افکار عمومی این است که 
علی رغم این که بعضی از پروژه ها مدتهاست راه اندازی شده 

است، چرا مراسم افتتاحیه رسمی آنها عقب افتاد؟
ستاره خلیج فارس 

حاصل خودباوری بود، نه برجام!
ادعای بزرگ دیگر روحانی مربوط به اظهارات پیمانکارانی 
است که به زعم ایشان، به صراحت گفته اند پالایشگاه ستاره 

خلیج فارس را برجام ساخت!
در این رابطه، اظهارات دقیق جلیل سالاری، مدیرعامل 
اسبق شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران که یک سال 
عضو هیئت مدیره این پالایشگاه بوده و در جریان مطالعات 
اولیه، قراردادها، شیوه های تأمین مالی و سایر جزئیات این 
پروژه قرار دارد، زوایای جدیدی از صحت ادعای روحانی را 

آشکار می کند.
ســالاری در گفت وگو با »کیهان« تأکید کرد: ســتاره 
خلیج فــارس حاصل خودباوری و اتکا بــه نیروهای داخلی 

بود، نه برجام.
وی با  اشاره به اینکه در زمان تحریم و بدعهدی غربی ها، 
شرکت های داخلی مانند آذرآب و ماشین سازی اراک پای کار 

آمدند و کار را جلو بردند، گفت: در اوج تحریم های سال 90، 
خودباوری و ساختار جهادی در مجموعه ستاره خلیج فارس 
شکل گرفت و موانع برداشته شد، ولی متأسفانه در سال های 
بعد آن تیم متحد و ساختار را به 

هم ریختند.
برجام وقت کشی بود

این مســئول سابق صنعت 
نفت تصریــح کــرد: برجام در 
حقیقت وقت کشی بود تا اینکه 

بخواهد کارها را تسهیل کند.
چرا  داد:  توضیح  ســالاری 
پیشــرفت ســالانه 10 تــا 11 
درصــدی تکمیــل پالایشــگاه 
خلیج فــارس در قبل از برجام و 
در دولت نهــم و دهم به حدود 
سالیانه 3 درصد در بعد از برجام 
رسید؟ همچنین پیشرفت ماهیانه 
حدود 0/2 درصد در دولت فعلی، 

عملا یعنی توقف پروژه.
وی افزود: بر اساس عملکرد 
مدیریت قبلی، این پروژه نهایتا 
باید ســال 94 یــا 95 تکمیل 

می شد.
عضو اســبق این پالایشگاه 
دولت  برخــورد  کــرد:  تصریح 
روحانــی با پالایشــگاه ســتاره 
خلیج فارس، عکس یادگاری با حاصل تلاش دیگران بود. در 
حالی که دولت باید از پروژه هایی که خودش صفر تا صد آن 

را انجام داده حرف بزند.
سالاری ادامه داد: اگر برجام فایده داشت، باید در این سه 
سال و نیم خود را نشان می داد. کدام پروژه در این سه سال 
کلید خورد و در این مدت به سرانجام رسید؟ البته انتظاری 
نیست که پروژه های کلان در این مدت تکمیل شود، اما اگر 
قرار بود همکاری با کدخدا جواب بدهد، باید در این سه سال 

و نیم به نتیجه مشخصی می رسید.
وی افــزود: دولت بگوید کدام قــرارداد با خارجی ها به 
نتیجه رســید؟ مگر قرار نبود پالایشگاه سیراف یک ساله به 
بهره برداری برسد؟ ولی هنوز روی زمین است و تنها زمین 

آن تسطیح شده است!
سالاری عنوان کرد: اگر برجام مفید بود، غربی ها حداقل 
کاتالیست های تحت لیسانس شرکت های اروپایی را در اختیار 
دولت روحانی قرار می دادند، ولی آنها خودداری کردند و نهایتا 

از چین و برخی شرکتهای داخلی تأمین شد.
رکوردزنی مصرف بنزین

موضوع مهم دیگری که می توان به عنوان سند کارایی 
برجام مورد بررسی قرار داد، مصرف سوخت و به طور خاص 

بنزین، و نگاه دولت ها به پالایشگاه سازی در کشور است.
طبق سیاست های کلی نظام ابلاغی در سال 75 کشور 
باید به ســمت کاهش شدت مصرف انرژی حرکت می کرد. 
بر این اساس در دولت های نهم و دهم با بهره گیری از کارت 
سوخت و نظام ســهمیه بندی بنزین مصرف سوخت از 80 
میلیــون لیتر در روز به 60 میلیــون لیتر کاهش یافت، اما 
در دولت روحانی و با لجبازی زنگنه، کارت ســوخت و نظام 
سهمیه بندی کنار گذاشــته شد و بر همین اساس مصرف 
بنزین از حدود 60 میلیون لیتر در روز در سال 92 به 100 
میلیون لیتر در شرایط کنونی که سه سال از برجام می گذرد، 

رسیده است. این یعنی بر خلاف سیاست های کلی، مصرف 
انرژی نه تنها کاهش نیافته بلکه بر اساس آمار مقایسه ای از 

بسیاری از کشورها نیز فراتر رفته است.
در ســالیان گذشــته و در اوج تحریم های ابتدای دهه 
90، بسیاری از پروژه های پالایشگاهی با تکیه برتوان داخلی 
پیش رفت و با اجرای طرح هایی مانند سهمیه بندی سوخت 
به عنوان پروژهای مکمل، عملا شدت مصرف انرژی کشور 

کنترل شد.
در این رابطه نیز جلیل سالاری به خبرنگار ما گفت: در 
سال 91 تنها 365 میلیون لیتر بنزین وارد شد، اما در سال 

95 به 4/5 میلیارد لیتر رسید.
سالاری افزود: قبل از دولت روحانی پروژه هایی در حوزه 

پالایشگاهی آن هم در زمان تحریم های خارجی اجرا شد.
وی با  اشــاره به پروژه های پالایشــگاه شــازند اراک، 
کیفی ســازی بنزین و گازوئیل در پالایشــگاه تهران، واحد 
بنزین سازی پالایشــگاه آبادان، پالایشــگاه بندرعباس و... 
تصریح کرد: بســیاری از این اتفاقــات در زمان تحریم های 

ابتدای دهه 90 انجام شد. 
این مسئول اسبق با  اشاره به ارتقا استاندارد تولید بنزین 
و گازوئیل در آن سال ها، بیان کرد: برای اولین بار در کشور 

بنزین با استاندارد یورو 4 و یورو 5 تولید شد.
وی همچنین با  اشــاره به نگاه زنگنه درباره ســاخت 
پالایشگاه نیز گفت: زنگنه در همان ایام آغاز طرح پالایشگاه 
شازند اراک در دهه 70 با این طرح مخالفت داشت و به این 
ترتیب این پروژه زمین گیر شد که این پروژه بعدها با حضور 

شرکت های داخلی مانند ماشین سازی و آذرآب انجام شد.
شرکتهایی که نیامده رفتند

یک مورد قابل تأمــل و البته دردناک دیگر که نتیجه 
اعتماد به غربی ها و معطل کردن کشــور با برجام را نمایان 
می ســازد، ماجــرای بدعهــدی توتال در تکمیــل فاز 11 
پارس جنوبی است. با روی کار آمدن دولت روحانی در سال 
92، بیژن زنگنه این پروژه را به توتال فرانســه داد، توتالی 
که قبلا هم یک بار دست روی این پروژه گذاشته بود، اما با 

شروع تحریم ها، ایران را ترک نموده بود.
با این حال تیم زنگنه برای بار دوم به این شرکت بدسابقه 
روی خوش نشان داد و اطلاعات مهمی از میدان نفتی مورد 

نظر را به این شرکت تقدیم کرد. 
در ادامه با خروج آمریکا از برجام، توتال هم منافع خود 
در آمریکا را به قراردادش با زنگنه ترجیح داد و بدون پرداخت 

جریمه ایران را ترک نمود.
در همین زمینه، اصغر ابراهیمی اصل، معاون وزیر نفت 
در دولت دهم گفت: »16 ســال تاخیر در اجرای فاز 11 را 
اگر در روزها و درآمد 15 میلیون دلاری میعانات گازی ایران 
در ایــن فاز و هم چنین گازی که از این فاز تولید می شــود 
محاسبه کنیم حدود 87 میلیارد دلار را از دست داده ایم«.

حالا بهتر است رئیس جمهور لابلای دستاوردسازی برای 
برجام، درباره تأثیر برجام بر ماندن یا نماندن شرکتی مانند 

توتال در ایران به مردم توضیح دهد.
به این لیست، توضیح درباره سایر قراردادهای برجامی، 
مانند خودروســازی و خرید هواپیمــا از اروپا را هم اضافه 
کنید که شاید روزی آقای روحانی درباره آنها توضیح بدهد.
ظاهــرا آمــار و اطلاعاتی که به رئیس جمهــور درباره 
وضعیت پیشــرفت فازهای پارس جنوبی داده می شود باید 
مورد بازنگری قرارگیرد تا خدایی نکرده وی دچار  اشــتباه 
نشــود زیرا افکار عمومی نســبت به آمار و اطلاعاتی که از 

سوی رئیس جمهور اعلام می شود حساسیت خاصی دارند.

کیهان بررسی می کند

خسارت برجام به صنعت نفت و گاز کشور به روایت اعداد و ارقام
جدول 1: وضعیت پیشرفت پروژه های فازهای پارس جنوبی

فاز زمان 
شروع پروژه ها

درصد 
پیشرفت فیزیکی

در سال 92

مبلغ سرمایه گذاری 
پرداخت شده 

تا مرداد سال92 
)میلیارد دلار(

17و 18 خرداد 86 81 درصد 6 /255   

19 خرداد 89 74 درصد 4 /650

20و 21 خرداد 89 4/ 59 درصد 4 /750

مجموع 15 /65 

نام طرح
درصد 

پیشرفت فیزیکی 
در سال 9۲

مبلغ سرمایه گذاری 
پرداخت شده تا مرداد 

9۲ )میلیون دلار(

زمان شروع 
بهره برداری

اتیلن گلایکول پتروشیمی مروارید 60 درصد 200 دی ماه 94
فاز دوم پتروشیمی کاویان 297 99درصد تیرماه 95

پلی استایرن پتروشیمی تخت جمشید عسلویه 83 درصد 60 تیرماه 95
پلی استایرن پتروشیمی انتخاب 15درصد 70 دی ماه 95

جدول ۲- وضعیت پیشرفت طرح های مجتمع های پتروشیمی


